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LETO II 

Ob 

8. marcu 
8. marec — dan žena je ne-

dvomno pomemben dan za žene, 
kakor za celotno družbeno skup-
nost. Tega dne leta 1909 so socia-
listi v Z D A na javnih demonstra-
cijah terjali volilno pravico tudi 
za ženske. Zato so naslednje leto 
na predlog Klare Zetkin, socialist-
ke, na svoji drugi mednarodni 
konferenci v Kopenhagenu razgla-
sile prav 8. marec za mednarodni 
borbeni dan žena. Zene sociali-
stične Jugoslavije so si priborile 
svoje pravice in so enakopraven 
člen v verigi družbeno politič-
nega dogajanja in delovanja. Ven-
dar, žene bodo morale še več. še 
smeleje in pogumno premagovati 
zaostalost, stare navade in se 
vključevati v utrip vsakdanjega 
burnega živl jenja socialistične Ju-
goslavije. Mesto žene naj bo danes 
V komuni, v vseh njenih organih 
upLavticiuia in naj enakooravno 
z možem deluje na vseh področjih. 
Iskrene čestitke vsem ženam v 
občini! 

Planiranje 
in delovni 
kolektivi 

LENART , 22. FEBRUARJA 1962 ŠTEV. 3 

Občinska konferenca. za družbeno aktivnost žena 

Izobraževanje in razbremenitev žena 
za družbeno politično delo 

V soboto, 10. februarja je bila 
občinska skupščina konference za 
družbeno aktivnost žena, katere 
se je udeležilo tudi več predstav-
nikov družbeno političnega živ-
l jenja v občini. Med njimi Ivan 
Alt, Vinko Plevnik, Kosi Gabri jel 
in drugi. Med delegati je bilo po-
lovico moških in polovico žensk. 
Po izvolitvi organov konference 
je Danica Cvar, predsednica ko-
misije za družbeno aktivnost žena 
prebrala r eg ra t : »Mesto in vloga 
žsne v družbenem ž'vlieniu-«. Za 
tom referatom je Janko Kobler, 
član te konrsne prebral re rerat 
0 k-r-niovnih skuonost ;h. otroških 
igrišč ;h ;n vzgoinovars+venih usta-
novah. Iz referata tov. Danice Ovar 
povzemamo nekaj najpomembnej-
ših misli: »Ne moremo rvreko de i -
s^vr. da moramo v borbi za res-
jvčno in Dinol.no enakopravnost 
ž^ne in moža reš ;ti še vrsto vpra-
šani. Položai družine se sicer no-
praviia iz dneva v dan. v°ndar 
družina s svojim b ' °m°nnm še 
vedno pritiska s pretežnim d°lom 
na ž°no. Še vedno so ostanki kon-
zervativnega gledani a in ostanki 
lastninskih odnosov, ki so posebno 
močni na podeželju. Ne moremo 
zapreti oči pred dejstvom, da še 
vedno obstaja konflikt med vlogo 

žene v družbi in obvezo v gospo-
dinjstvu. Ženske vedno bolj težijo 
po zaposlitvi, kar je pozitivno, saj 
se s tem utr juje jo proizvajalne 
sile družbe in se ustvarja dejanska 
enakopravnost žene. Takšen raz-
vo j nujno terja razbremenitev že-
ne v gospodinjstvu, njeno izobra-
ževanje, pridobivanje ustrezne 
kval i f ikaci je itd. Današnja teh-
nika in razvoj zahtevata širše in 
elastičnejše reševanje problemov 
kvali f ikacije žena. Zene tudi ne 
moremo obravnavati ločeno od 
vsega našega družbenega živl je-
nja. Če analiziramo stanje v ob-
čini, lahko ugotovimo, da je prišlo 
do nove delitve dela med moškim 
in žensko. Zaradi tega je prišlo 
predvsem zaradi zmanjšanja šte-
vila kmečkega prebivalstva. N i 
čudno, da najdemo ženo pri vseh 
delih in tudi tistih težkih opra-
vilih, ki so jih svojčas ooravljali 
le moški. Moški se še vedno po-
stavl jajo na čelo svojega gospo-
darstva. Pozabl ja jo pa na to, da 
tudi ženske delajo na travniku s 
koso v roki, s sekiro v gozdu, or-
je jo itd. Poleg tega pa še skrbijo 
za svinjerejo, kokoši, vrtnarstvo 
in za vse notranje gospodinjstvo. 

Dejstva kažejo, da bo nekme-
tijskega prebivalstva tudi v naši 

Nadal jevanje na 2. strani 9 © 

Gospodarjenje v nekaterih na-
ših podjetj ih in ustanovah je bolj 
Stihijsko kot plansko, kar jasno 
kažejo zaključni računi. Vse kaže, 
da smo o teh vprašanjih doslej 
premalo razpravljali, kajti sicer 
se ne bi moglo zgoditi, da gospo-
darska organizacija vso leto po-
sluje brez vsakega plana. V očah 
nekaterih direktorjev, upravni-
kov, računovodij in ostalih vodil-
nih ljudi je plan še vedno po-
stranska stvar, čeprav vemo, da 
je tudi socialistično gospodarstvo 
plansko gospodarstvo. Tudi slabe 
izkušnje gospodarjenja nas v tem 
pogledu niso izučile. Naša pod-
jetja in ustanove čestokrat sestav-
l ja jo plane zato, ker jih morajo 
predložiti upravnim organom ob-
čine ali banki. Plan pa sestavlja 
le nekaj ljudi, ki se smatrajo to-
liko strokovnjaki, da izključujejo 
razprave z delovnimi kolektivi in 
organi upravljanja. 

V začetku avgusta preteklega 
leta je oddelek za gospodarstvo 
občine poslal vsem gospodarskim 
organizacijam osnutek perspek-
tivnega razvoja za razdobje 1961 
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Tudi ženske se uve l jav l ja jo v proizvodnji . Na sliki: Delavki v to-
varni usnja 

B R A L C I POZOR — 

Nekateri bralci zadnji čas odkla-
n ja jo glasilo »Domače novice«, 
zaradi nejasnosti glede cene. To-
krat sporočamo bralcem, da zna-
ša letna naročnina časopisa »Do-
mače novice« 400 dinarjev, za 
inozemstvo pa 800 dinarjev, ne pa 

B R A L C I POZOR — 

400 dinarjev mesečno kot se širi-
jo govorice. Naročnino bomo tudi 
letos pobirali po pismonoših. No-
vi tekoči račun se glasi: NB Le-
nart, štev. 604-14-9-973. 

Ime računa Občinski odbor 
SZDL Lenart z oznako: za časo-
pis. 

Letos bo 31.000 brigadirjev 
gradilo 95 km sodobne avto-
mobilske ceste v Srbiji. 

FLRJ je že septembra lani na 
beograjski konferenci priznala 
alžirsko vlado, sedaj je vlada 
Francije zahtevala, da odpo-
kličemo našega veleposlanika 
v Parizu. 

• Skupščina Ljudske republike 
Slovenije j e na zasedanju spre-
jela resolucijo o gospodarskem 
razvoju Slovenije. 

- Vsi sveti pri l judskem odboru 
Lenart so temelj ito pretresli 
osnutek perspektivnega plana 
razvoja občine za obdobje pe-
tih let. 

- Predsednik kongoške vlade 
Adula je na obisku v ZDA. 
Tam se je sestal tudi s pred-
sednikom Kennedyjem. V krat-
kem bo obiskal tudi Sovjetsko 
zvezo. 

- Maribor in okolico je obiskala 
delegacija federaci je K P Ita-
l i je iz Trsta. S tem so se okre-
pile vezi, pretrgane po letu 
1948. 

- Rudniška nesreča v Luisent-
halu (Zahodna Nemči ja) je za-
htevala 305 žrtev. 

- V L jubl jani se je vršil V. kon-
gres Zveze študentov Jugosla-
vi je. 

- Bivšega podpredsednika kon-
goške vlade Gizenga so znova 
premestili v drug zapor. Kro -
ži jo tudi glasovi, da ga počasi 
zastrupljajo, 

- Napredne sile Francije so or-
ganizirale velike demonstraci-
je v Parizu zoper naraščajočo 
fašistično nevarnost. Demon-
strante je policija zverinsko 
napadla ter je bilo več smrtnih 
žrtev. 

- Argentina je prekinila diplo-
matske odnose s Kubo. To de-
janje je bilo storjeno pod 
močnim pritiskom vojaških sil. 

- Edvard Karde l j in Peter Stam-
bolič sta obiskala Velenje. 

- Sovjetska • zveza je izpustila 
na svobodo ameriškega pilota 
Powersa. Z D A pa sovjetskega 
polkovnika Abela. Oba sta bi-
la obsojena zaradi vohunstva. 
Zamenjava je bila izvršena v 
Berlinu. 

- Hruščev je poslal pismo pred-
sedniku Z D A Kennedyju: v 
njem predlaga sestanek naj-
višjih državnikov vzhoda in 
zahoda. Sestanek naj bi bil v 
Švici. 

- Na Pohorju se je zbralo 70-
preživelih pripadnikov slavne 
X IV . divizije. V pri jetnem 
vzdušju so obujali spomine na 
zmagovite boje. 

- Predsednik Tito je iz Združene 
arabske republike prispel te 
dni na neuradni obisk v Su-
dan. 

U r e j u j e uredniški odbor — Odgovorni 
urednik Tone Štefanec — Uredništvo 
Lenart, Ptujska cesta 3, tel. 21 — Izha ja 
drugi in četrti četrtek — Letna naroč-
nina 400 din. inozemstvo 800 din — 
t prava »Domačih novice Lenart , P tu j -
ska 3 — Tekoči račun pri NB Lenart 
štev. 604-14-9-973 — Ime -računa: Občinski 
odbor SZDL Lenart z oznako: za časopis 

— Tiska »Cel jski tisk« Cel je 



Nadaljevanje s 1. strani O 
do 1965 s prošnjo, da o tem raz-
pravljajo organi upravljanja in 
delovni kolektivi. Zgodilo se je, 
da do ro-ka niti po roku nobena 
gospodarska organizacija ni spo-
ročila svojih pripomb, ker o pred-
logu ni nihče razpravljal. Ponekod 
sploh niso vedeli, da imajo pro-
gram. Primer je očiten predvsem 
na kmetijskem gospodarstvu Le-
nart. Delavska univerza bi ver-
jetno morala v tem pogledu na-
rediti precej več. Morda bi bilo 
umestno pripraviti vsaj en semi-
nar o pomenu planiranja in oo-
sledicah neplanskega gospodar-
jenja. Gospodarske organizacije 
pa bo potrebno tudi poučiti, da 
so dolžne brigati se za razvoj ce-
lotne občine in ne samo za lastno 
podjetje. 
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občini vedino več, ki pa bo zahte-
valo tudi več kmetijskih pridelkov. 
Edini izhod je v povečanju pro-
duktivnosti dela, boljši organiza-
ciji dela, v večjih ha donosih. 
Vsekakor se bo potrebno sprijaz-
niti s pogodbenim kmetijskim so-
delovanjem. Omogočiti bo po-
trebno proizvodnjo na večjih kom-
pleksih, ob sodobni uporabi me-
hanizacije in agrotehničnih ukre-
pih. V občini je le 15 % žensk 
članov kmetijskih zadrug. Ženske 
kot proizvajalke niso enakopravno 
zastopane v članstvu zadrug. Upo-
števajoč možnosti postati član 
kmetijske zadruge ugotavljamo, 
da je možnost dana le moškim, 
ki so gospodarji in razpolagajo z 
zemljo. S kulturami, s katerimi pa 

se ženske ukvarjajo, pa zadruge 
ne sklepajo pogodD v kooperaciji. 
Tudi pravila zadrug so tako toga, 
da skorajda ne dopuščajo ženskam 
članstva v zadrugi. Po podatkih 
je okrog 50 % žsna zaposlenih na 
družbenih posestvih. Ce pa ana-
liziramo kvalifikacijski sestav, 
ugotovimo, da je 75 % žena ne-
kvalificiranih. Na splošno se kaže 
potreba po kadru v kmetijstvu 
z nižjo izobrazbo. Pojavl jajo se 
novi samostojni kmetijski poklici. 
Vzporedno s tem pa se kaže po-
treba po novih metodah in načinu 
izobraževanja. Pristopiti bo po-
trebno k izobraževanju na delov-
nem mestu. V kmetijske šole bo 
potrebno pošiljati tudi ženske, 
kajti dosedanja praksa kaže, da 
so se v kmetijstvu izobraževali 
pretežno moški. Pereče je stanje 

glede vključevanja žena v druž-
beno politično živl jenje komune. 
Analiza kaže, da so ženske zasto-
pane v glavnem v organih nego-
spodarske dejavnosti, 'kakor, da 
se na gospodarstvo ne razumejo. 
Tako je v krajevnih odborih od 
319 članov samo 8 žensk. Porazno 
je tudi dejstvo, da je v ljudskem 
odboru samo ena ženska, medtem 
ko je večina žena v svetu za var-
stvo družine.« 

Izvleček iz drugega referata in 
razpravo bomo objavili v prihod-
nji številki. Na skupščini konfe-
rence za družbeno aktivnost žena 
so sprejeli pravila konference, iz-
volili stalno predsedstvo, sekreta-
riat in nadzorni odboir. 9-članske-
mu predsedstvu predseduje Da-
nica Cvar. 

Družbeni plan občine Lenart 
Za družbeni in gospodarski raz-

vo j v letih 1961—1965 bi naj bile 
upoštevane naslednje smernice in 
cilji: 

1. Spremeniti gospodarsko 
strukturo občine v korist gospo-
darskih panog izven kmetijstva. 
Kmetijstvo pa še nadalje ostane 
glavna gospodarska panoga. 

2. Povečati obseg proizvodnje 
in storitev v vseh panogah gospo-
darstva in sektorjih lastništva. 

3. Kmetijsko proizvodnjo usme-
riti v živinorejo in sadjarstvo. 

4. Preiti na sodobne načine go-
jenja in izkoriščanja gozdov, uva-
jati plantažno gojitev hitro rasto-
čih drevesnih vrst. 

5. Povečati in modernizirati 
obstoječe kapacitete v trgovini in 
gostinstvu, izboljšati kvaliteto 
uslug in proučiti možnost usta-
novitve manjših turističnih cen-
trov. 

6. Povečati investicijske nalož-
be in jih usmeriti tako, da bo do-
sežena skladnost razvoja med 
gospodarskimi panogami in ne-
gospodarskimi dejavnostmi. 

7. Razvijati delitev osebnih do-
hodkov po učinku dela in uva-
jati sodobno organizacijo dela. 

8. Omogočiti nadaljnja poveča-
nja osebne potrošnje in družbe-
nega standarda. 

9. Zagotoviti nadaljnjo krepi-
tev družbenih proizvodnih odno-
sov in socialističnih oblik gospo-
darjenja. 

LETNI PORAST NARODNEGA 
DOHODKA ZA % 

Pričakuje se, da bo družbeni 
proizvod porastel od 1.441,971.000 
din v letu 1960 na 2.334,307.000 
din v letu 1965 ali povprečno let-
no za 10,1%. Narodni dohodek 
naj bi porastel od 1.366,182.000 di-
narjev v letu 1960 na 2.231,818.000 
dinarjev v letu 1965 ali za 10,2% 
povprečno letno. Tak porast druž-
benega proizvoda in narodnega 
dohodka bi zagotovil, da bi se 
dvignil družbeni proizvod na ene-
ga zaposlenega od 82.000 dinarjev 
v letu 1960 na 120.000 dinarjev 
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v letu 1965 ali za 11,5 % povpreč-
no na leto, narodni dohodek od 
77.000 dinarjev v letu 1960 na 
122.000 dinarjev v letu 1965 ali 
povprečno letino za 12 % na ene-
ga zaposlenega. Pri takem giba-
nju družbenega proizvoda bi bil 
družbeni sektor soudeležen s 
47%, zasebni sektor pa s 53% v 
letu 1965 napram razmerja 
24,7 :75,3 v letu 1960. Na pod-
ročju kmetijske proizvodnje, bi 
naj bil dosežen družbeni proiz-
vod v višini 1.703,771.000 dinar-
jev v letu 1965. Družbeni sektor 
naj bi bil soudeležen z 29,3%, za-
sebni pa z 70,7%, medtem ko je 
to razmerje v letu 1960 bilo 15,2 
proti 84,8%. Po posameznih go-
spodarskih panogah se predvide-
va, da bo porast družbenega pro-
izvoda od leta 1960—1965 nasled-
nji: 

Indeks porasta 

1960—1965 

Gospodarstvo skupaj 161,6 

Industrija 785,1 

Kmetijstvo 135,1 

Trgovina 161,8 

Obrt 260,7 

Gostinstvo 159,8 

Pričakujejo se tudi nadaljnje 
spremembe v udeležbi posamez-
nih gospodarskih panog pri skup-
nem družbenem proizvodu. Leta 
1960 je od skupnega družbenega 
proizvoda odpadlo 2,7% na indu-
strijo, medtem ko bo leta 1965 
odpadlo 15,1%. Prav tako se pri-
čakuje porast družbenega proiz-
voda obrti v skupnem družbenem 
proizvodu gospodarstva od 6,4% 
v letu 1960 na 10,3% v letu 1965. 

POVEČANJE INVESTIRANJA V 
DRUŽBENO-KMETIJSKI _ 

SEKTOR 

Zaradi minimalnih investicij-
skih naložb v preteklem obdobju 
ni bil dosežen skladen razvoj med 
gospodarskimi panogami na eni 
strani, ter med gospodarstvom in 
negospodarskimi dejavnostmi na 
drugi strani. 

1 9 6 5 

Upoštevajoč dosežene rezultate 
in materialne pogoje bo potrebno 
v naslednjem obdobju pri izvaja-
nju investicij upoštevati nasled-
nje: 

1. sedanji razvoj gospodarstva 
in družbenega standarda nareku-
je potrebo povečanja obsega in-
vesticij; 

2. razpoložljiva sredstva za in-
vesticije je potrebno usmeriti ta-
ko, da bo dosežen skladen raz-
voj med posameznimi gospodar-
skimi panogami in negospodar-
skimi dejavnostmi; 

3. zlasti je povečati obseg in-
vesticij v družbeni sektor kme-
tijstva; 

4. povečati obseg investicij v 
gospodarski dejavnosti izven 
kmetijstva; 

5. krepiti odgovornost delovnih 
kolektivov pri uporabi skladov 
gospodarskih organizacij. 

Po predvidevanjih osnutka per-
spektivnega programa, bi naj 
skupne investicije v naslednjih 
letih znašale 4.252,926.000 dinar-
jev od česar bi odpadlo 78,4% 
na gospodarske in 21,6% na ne-
gospodarske investicije. Po posa-
meznih gospodarskih in negospo-
darskih dejavnostih naj bi bile 
investicijske naložbe naslednje: 
v industriji 359 milijonov dinar-
jev, od tega 16 milijonov dinar-
jev za dokončane konstrukcije 
tovarne usnja in 343 milijonov 
dinarjev za gradnjo tovarne sad-
nih koncentratov. V kmetijstvu 
2 milijardi 697 milijonov 340 ti-
soč dinarjev, od tega v kmetij-
ske zadruge 222 milijonov 800 ti-
soč dinarjev in kmetijska gospo-
darstva 1 milijardo 775 milijonov 
dinarjev. V trgovino bi naj bilo 
vloženih 104 milijone 300 tisoč 
dinarjev za adaptacijo in moder-
nizacijo že obstoječih in novih 
obratov. V obrt bo investiranih 
147 milijonov dinarjev za pove-
čanje kapacitet, dopolnitev me-
hanizacije in za gradnjo novih 
obrtnih obratov. Skupne nego-
spodarske investicije bodo pred-
vidoma znašale 917 milijonov 
700 tisoč dinarjev in bodo upo-
rabljene: 

1. za stanovanjsko izgradnjo 
472,100.000 dinarjev. S temi sred-
stvi se predvideva izgradnja 147 

stanovanj; od tega za potrebe go-
spodarskih organizacij 74, za po-
trebe šolstva 32 ter za potrebe 
zavodov in ustanov 41 stanovanj; 

2. za komunalno dejavnost 
100.300 dinarjev za ureditev trga 
Lenart, končno izgradnjo kana-
lizacije in vodovoda, občinske ce-
ste, urejevanje mrtvašnic in po-
kopališč, ureditev avtobusnih po-
staj ob novi magistrali, gradnjo 
bencinske črpalke, elektrifikacijo 
v naseljih in ureditev tehtnic; 

3. za zdravstvo 98,800.000 di-
narjev za gradnjo in opremo TBC 
dispanzerja, dispanzerja za žene, 
lekarno ter za opremo zdravstve-
nih objektov; 

4. za socialno skrbstvo 47 mili-
jonov 700.000 dinarjev za potrebe 
Doma duševno defektnih, Hra-
stovec - Trate; 

5. za šolstvo 150,000.000 dinar-
jev za gradnjo nove šole in ure-
ditev obstoječih šol; 

6. za kulturo in prosveto 27 mi-
lijonov 900.000 dinarjev za preu-
reditev in opremo kulturno pro-
svetnih domov v Lenartu in Cer-
kvenjaku, nabavo ozkotračnih ki-
noprojektorjev ter opremo delav-
ske univerze Lenart; 

7. 3 milijone dinarjev za ure-
ditev telovadnic in telovadišč; 

8. 2,200.000 dinarjev za gradnjo 
novega spomenika padlim borcem 
v Lenartu in ureditev že obsto-
ječih spomenikov; 

.9. za javno upravo se predvi-
deva 6,800.000 dinarjev za naba-
vo nove opreme, za ureditev pro-
storov in 80,000.000 dinarjev za 
gradnjo sodišča in banke; 

10. 17,400.000 dinarjev za grad-
njo nove veterinarske postaje v 
Lenartu. 

Pri skupnih gospodarskih inve-
sticijah predvidevamo, da bodo 
gospodarske organizacije sodelo-
vale v znesku 253,600.000 dinar-
jev, pri negospodarskih investi-
cijah pa v znesku 122,600.000 di-
narjev. 

PORAST OSEBNE POTROŠNJE 
N A PREBIVALCA ZA 32% 

S predvidenim razvojem proiz-
vodnje se bo osebna potrošnja 
povečala za 39% ali na prebival-
ca za 32%. Pričakuje se, da bodo 
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Največ pozornosti bo posvečeno 
ustavi in volitvam 

i osebni dohodki v gospodarstvu 
] povečani povprečno letno za 
: 20,6%; prav tako je predvideno 
i nadalje povečanje osebnih do-
1 hodkov zaposlenih v javni upravi 
i in javni službi. Za razvoj oseb-
J ne potrošnje bo potrebno zlasti 
i razvijati trgovino, gostinstvo, ob-
: rate družbene prehrane, kulturno 
] prosvetne in podobne dejavnosti. 
! Stanovanjske skupnosti in kra-
. jevni odbori naj bi z ustanavlja-
: njem raznih zborov poskrbeli za 
razbremenitev zaposlenih žena. 

! Predviden je nadaljnji porast 
^ družbenega standarda. Razpolož-
' Ijia sredstva bi bilo za to potreb-
: no usmeriti v stanovanjsko iz-
i gradnjo, komunalo, prosveto in 
: zdravstvneo dejavnost. Čeprav bo 
: narodni dohodek v naslednjih le-
' tih povprečno letno narastel za 

10,2% bodo izdatki za družbeni 
i standard povprečno letno pove-
i čani za 49%. 

Sistem vzgoje in izobraževanja 
1 bo potrebno prilagajati našemu 
i družbenemu in gospodarskemu 
: razvoju. Z boljšimi učnimi me-
todami, ob uporabi sodobnih uč-

: nih sredstev je potrebno doseči, 
i da bo večje število učencev uspeš-

no dovršilo osnovno šolo, kar je 
podlaga za nadaljnjo strokovno 
izobraževanje. Za predvideni po-
rast števila učencev do leta 19G5 
in za zmanjšanje pouka v izme-
nah bi bilo potrebno zagotoviti 
v nekaterih centrih nove šolske 
prostore. Posebni poudarek bo 
potrebno dati tudi televiziji, kot 
novi obliki posredovanja vseh in-
formacij. V krajevnih centrih, 
kjer so dani pogoji, bi bilo po-
trebno urediti klubske prostore 
in dati večji poudarek knjižni-
cam. Za izboljšanje socialnega 
varstva bi bilo potrebno ustano-
vTTT center za socialno delo in 
prenesti nanj vse strokovne za-
deve s področja socialnega var-
stva. V okviru stanovanjskih 
skupnosti bi bilo potrebno pro-
učiti možnosti za ustanavljanje 
vzgojno varstvenih ustanov in 
socialnih servisov za pomoč v 
družini. Nadalje bi bilo potrebno 
povečati skrb za borce in invali-
de NOB, povečati zmogljivost 
zdravstvenih objektov ter zdrav-
stveno službo približati prebival-
stvu. Telesnovzgojne organizaci-
je bi naj poskrbele za vključeva-
nje čim večjega števila delovnih 
ljudi, zlasti pa mladine v svoje 
vrste. Gospodarske organizacije, 
zavodi in ustanove naj bi bolj kot 
doslej skrbeli za stanovanja svo-
jih delavcev in uslužbencev. 

PREDVIDEVA SE ZNATNO 

POVEČANJE ŠTEVILA 

ZAPOSLENIH 

Predvideni porast proizvodnje, 
krepitev javnih služb bo zahte-
valo nadaljnje povečanje števila 
zaposlenih. Leta 1956 je bilo za-
poslenih v gospodarskih in nego-
spodarskih dejavnostih 828 delav-
cev in uslužbencev, leta 1960 1080, 
leta 1965 pa se predvideva, da bo 
zanoslenih 1430 delavcev j n 
uslužbencev ali za 32% več kot 
leta 1960. Najmočnejši porast šte-
vila zaposlenih se pričakuje v in-
dustriji zaradi predvidene grad-
nje tovarne sadnih sokov. Prav 
tako se predvideva nadaljnji po-
rast produktivnosti dela in sicer 
povprečno letno za 9,5%, 

Občinski odbor SZDL je pred 
kratkim sprejel obširen program 
dela, ki zajema vsa važnejša pod-
ročja dejavnosti organizacije So-
cialistične zveze in o katerih je 
potrebno v občni Lenart v teko-
čem letu razpravljati. Program 
predvideva, da bi naj bili razšir-
jeni plenumi Občinskega odbora 
SZDL o družbenem planu Občine 
Lenart za leto 1962, kooperativni 
kmetijski proizvodi, doseženih 
uspehih in nalogah, stanovanjski 
politiki, dejavnosti hišnih svetov 
in stanovanjskih skupnosti, raz-
voju turizma, trgovine, gostinstva 
ter perspektive teh panog, o novi 
ustavi in statutu občine, proble-
mih in nalogah, ki se pojavljajo 

12. februarja je bila razširjena 
seja Občinskega odbora SZDL, 
katere so se poleg predstavnikov 
gospodarskih organizacij udeležili 

tudi predstavniki upravnih orga-
nov občine. Na seji so razpravljali 
o .perspektivnem programu gospo-
darskega in družbenega razvoja 
za obdobje 1961—1965. Eno in pol 
urni referat je imel član Izvrš-
nega odbora Občinskega odbora 
SZDL tov. Rudi Pen. Po referatu 
se je razvila dokaj sproščena raz-
prava, v kateri je bilo iznešenih 
nekaj upoštevanja vrednih pred-
logov. Zlasti je bilo govora o sta-
novanjski izgradnji za potrebe 
kmetijskih delavcev. Diskutanti 
so ugotovili, da je moderna blo-
kovska gradnja predraga in da 
takih stanovanj večina delavcev 
ne bi bila zmožna plačevati. Po 
ugotovitvah seje bo vsekakor ka-
zato pristopiti h gradnji cenejših 
stanovanj. Nekateri so tudi pred-

na področju delitve dohodka v 
gospodarskih organizacijah in u-
stanovah, o dosedanjih uspehih 
in novih načinih informiranja ob-
čanov, o dejavnosti krajevnih od-
borov, krajevnih skupnosti in no-
vih nalogah in o zaključkih dru-
gega plenuma GO SZDL Slove-
nije. 

Poleg tega naj bi Občinski od-
bor SZDL pripravil posvetovanja 
o izvajanju sklepov sej Občin-
skega odbora SZDL s predstavniki 
gospodarskih organizacij in usta-
nov, posvetovanja s sekretarji in 
blagajniki krajevnih organizacij 
SZDL, o razširitvi članstva, pro-
blemih pobiranja in odvajanja 
članarine. Program nadalje pred-

lagali, da bi naj družbena pose-
stva podelila ali za minimalna 
sredstva razprodala delavcem 
enostanovanjske ihiše, ki jih 

upravljajo trenutno hišni sveti in 
so v' izredno slabem stanju. V bo-
dočem obdobju bi kazalo tudi 
pospeševati individualno gradnjo 
zlasti v Lenartu ter v ta namen 
iz občinskega sklada za zidanje 
stanovanjskih hiš oddvojiti nekaj 
več sredstev kot v preteklih letih. 
Razprava o šolstvu je bila usmer-
jena predvsem na novogradnje 
šol v Cerkvenjaku, Selcih in Gra-
dišču. V razpravi je prevladalo 
mnenje, da je potrebno šole gra-
diti po prioritetnem vrstnem redu. 
Potemtakem bi prišla v poštev 
najprej šola Cerkvenjak, zatem 
Selce in nazadnje Gradišče. V 
Cerkvenjaku in Selcih naj bi bili 
soinvestitorji tudi sosednje občine, 
ker so omenjeni kraji na mejah 
naše občine. V razpravi so v zvezi 

videva, da bi bilo potrebno skli-
cati posvetovanje s predstavniki 
društev in organizacij v zvezi z 
njihovimi občnimi zbori. Sklicali 
bi naj tudi posvetovanja v zvezi 
s tolmačenjem nove ustave s poli-
tičnim aktivom občine in o volit-
vah v nove organe oblasti. V zvezi 
z jesensko setvijo pa bo potrebno 
sklicati posvet predstavnikov 
kmetijskih zadrug in kmetijskih 
gospodarstev. Program dela tudi 
predvideva posvetovanje o porav-
nalnih svetih. Nadalje določa, da 
bo potrebno pripraviti dvodnevni 
seminar za predsednike dn sekre-
tarje SZDL. Proti koncu leta pa 
bo občinska konferenca Sociali-
stične zveze. 

s kulturno prosvetno dejavnostjo 
poudarili, da je potrebno v plani-
ranem obdobju pristopiti k inten-
zivnejši obnovi propadajočih za-
družnih domov in dovrš im nedo-
končanih domov. Živahna je bila 
tudi razprava o trgovini. V to pa-
nogo dejavnosti so bila dosedaj 
namreč vložena minimalna sred-
stva. Kolektivi trgovskih podjetij 
pa tudi upravni organi občine so 
temu vprašanju posvetili premalo 
pozornosti. Na seji so ugotovili, da 
se delno zaradi trad.cije, pretežno, 
pa zaradi slabe založenosti in iz-
bire blaga v trgovskih podjetjih 
steka precej sredstev v trgovska 
podjetja izven občine. Kolektivi 
trgovskih podjetij naj bi pravil-
nike o delitvi čistega dohodka 
popravili in zagotovili izdatnejša 
sredstva za sklade. V prihodnjem 
obdobju bo potrebno povečati tudi 
produktivnost dela v trgovini. 
Glede kmetijstva so zlasti pred-
lagali, da bi bilo potrebno pogod-
beno sodelovanje usmerjati v sad-
jarsko in živinorejsko proizvod-
njo, ki postajata osnovni panogi 
našega kmetijstva. Umesten je bil 
tudi predlog, da bi glede na po-
manjkanje lastnih investicijskih 
sredstev ta sredstva v občinskem 
merilu združevali in jih vlagali v 
najpotrebnejše objekte. Člani ple-
numa so razpravljali tudi o tem, 
da bi morda kazalo "ustanoviti 
neke vrste servis, v katerem naj 
bi se združila vsa kmetijska me-
hanizacija kmetijskih zadrug in 
družbenih posestev, ker bi se tako 
lahko zagotovila bolj ekonomična 
izraba kmetijske.mehanizacije. Ob 
zaključku seje je bil iznešen pred-
log, da se bo potrebno pri inven-
stiranju opreti predvsem na lastna 
investicijska sredstva, ki so že 
zagotovljena, manj pa računati na 
sredstva iz okrajnih in republiških 
virov. To pa še seveda ne pomeni, 
da se ni potrebno potegovati za 
okrajna in republiška investicij-
ska sredstva. 

Dobra razprava o gospodarski politiki 

Morda bi kazalo v tem nedograjenem zadružnem domu urediti vsaj 
stanovanja? 



Na pol poti 
Januarja so se v vseh šolah naše 

občine zaprla vrata učilnic. Pričel 
se je zaslužen zimski odmor, ki 
so ga učenci že težko pričakovali 
v upanju, da j im bo zima v teh 
dneh naklonjena. Januar je že po 
navadi mesec zaključkov in bi-
lanc. Tako so tudi učenci naredili 
nekak obračun svojega polletnega 
dela, ki seveda ni minil brez ob-
ljub, da bo ob koncu leta vse dru-
gače in boljše. Trenutno imamo v 
občini 5 razvitih šol (z vsemi raz-
redi) in 3 nepopolne šole (v takih 
sta 7. in 8. razred združena v en 
oddelek). Na vseh šolah je izde-
lalo z uspehom 81 % vseh učen-
cev, dočim jih je skoraj 19 % slabo 
ocenjenih iz enega ali več pred-
metov. Nepopolne š:)le so se po 
uspehu razvrstile takole: Voličina 
83.5 %, Gradišče 83.1 %, Lokavec 
80,8 %. Na popolnih šolah je uspeh 
nekoliko slabši, so pa vse šole 
močno izenačene ter znaša razlika 
med najboljšo in najslabšo šolo 
komaj 2.9 %. Na jveč uspešno oce-
njenih učencev izkazuje š-ila Ju-
rovski dol, kjer je izdelalo 82,1 % 
učencev, sledijo šole Lenart z 
80,5 %, Zg. Sčavinca z 80 %, Bene-
d ;Kt z 79,4 % in Cerkvenjak z 

79,2 %. Ce upoštevamo, da ima od 
500 slabo ocenjenih učencev kar 
209 le eno slabo oceno, smemo 
upati, da bo uspeh ob koncu šol-
skega leta precej porasel. Ob le-
tošnjih uspehih vsekakor ne sme-
mo iti mimo požrtvovalnega dela 
naših učiteljskih izborov, ki so 
storili mnogo več, kot zahteva 
gola uradna dolžnost. Od 2682 
učencev, kolikor jih obiskuje naše 
šole, jih je kar 1289 dobivalo do-
datno pomoč izven učnih ur, kar 
je vsekakor v precejšnji meri vpli-
valo na doseženi uspeh. Precej 
učencev se je izživljalo tudi v raz-
nih interesnih krožkih, ki jih v 
glavnem povso.d vodi učiteljstvo. 
Posebno razveseljivo pa je dej-
stvo, da so novo izvoljeni šolski 
odbori krepko posegli v delo na 
izobraževalno vzgojnem področju. 
Posebej je omembe vredno to, da 
narašča interes staršev za šalo. To 
dokazujejo številni in dobro obi-
skani roditeljski sestanki pa tudi 
šolski obisk, saj znaša v povprečju 
kar 96 %. Zamude gredo predvsem 
na račun raznih obolenj, ki ter-
ja jo čimprejšnje sistematične 
zdravstvene preglede šolskih 
otrok. 

Tudi učenci so učili in izpraševali 

SVOJEVRSTEN ODNOS 

Na neki konferenci se mi je 
porodila misel o pisanju tega 
sestavka. Namreč navzoči so vne-
to razpravljali o vrsti vprašanj in 
problemov, medtem ko je eden 
takoimenovanih vodilnih mož z 
vso pozornostjo prebiral časopis 
in sploh ni posvečal nobene po-
zornosti diskutantom. čeprav so 
se nekatere stvari tikale tudi nje-
govega resora. Take stvari opa-
žamo na raznih sejah in sestan-
kih. Nek j e prebirajo časopis, dru-
g j e na ves glas med seboj disku-
tirajo, spet drugje pisarijo listke. 
Zgodi se tudi, da rešujejo pošto 
itd. Morda bi kdo podvomil v 
smisel tega sestavka. Vendar ali 
se vam ne zdi, da se na primer 

kmetovalec čuti do neke mere 
zapostavljenega, če ga ne poslu-
šajo vodilni l judje, ki so navzoči, 
kajti on to prav gotovo želi in z 
vso pravico pričakuje. 

Z A P R T I V SVOJ K R O G 

Bila je seja Občinskega odbora 
SZDL. Na njo so bili povabljeni 
tudi predstavniki gospodarskih 
organizacij in ustanov. Nekaj jih 
je prišlo, medtem, ko so se neka-
teri opravičili, ker so imeli veli-
ko drugega dela. (Zanimivo je, 
da imajo gospodarske organizaci-
je po navadi največ dela ob ta-
kih in podobnih sejah!). Na sejo 
ni prišel nihče iz kmetijskega go-
spodarstva Lenart. Zdi se mi 
umestno ponoviti misel, ki jo je 
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V nedeljo, 4. marca 

P u s t o v a n j e : 
etnografske prireditve 

in karneval 
Ze v zadnji številki smo poro-

čali o pripravah za kurentovanje 
v Ptuju. Vsi tisti, ki pa so članek 
morebiti prezrli, naj pazl j ivo pre-
berejo tega, kajt i prireditve, ki 
jih pr ipravl ja jo Ptujčani, so zani-
mive in pomembne za oživl janje 
starih običajev, ki v nekaterih 
krajih, zlasti pa v Slovenskih go-
ricah že tonejo v pozabo. 

K A J P R E D V I D E V A P R O G R A M ? 

Program predvideva etnograf-
ske prireditve in kurentovanjo. 
Slednje bo obsegalo sprevod etno-
grafskih skupin s Ptujskega polja 
in karnevalski sprevod po vseh 
pomembnejših ulicah Ptuja. V 
sprevodu kurentov bodo gledal-
ci videli poleg demonskih biti j 
v kožuhu tudi ruse, orače, picike, 
in celotno borovo gosttivanje. V 
karnevalskem sprevodu pa bodo 
podjetja in šole prikazali, kaj 
zmore njihova domišljija. Za le-
tos odboru še ni uspelo pritegniti 
več etnografskih pustnih skupin 

iz Slovenije. Pristni zastopniki 
Prekmurja pa bodo borovi gostii-
vajnei, medtem ko nameravajo 
povabiti tudi znane cerkljanske 
» laufer je« . 

POSTREŽBA BO N A V I Š K U 

Direktor gostinskega podjet ja 
»Haloški bisers je na tiskovni 
konferenci povedal, da bodo ude-
leženci ptujskega kurentovanja 
pili najpristnejšo haloško in slo-
venj egor.iško vino. Več ptujskih 
gostinskih obratov .je pripravilo za 
udeležence 1200 sedežev. Postreg-
li bodo s ptujskimi specialiteta-
mi in pijačami, kakršne si bo kdo 
poželel. Po vseh ulicah bodo raz-
postavili stojnice in na njih pro-
dajali domače svinjske klobase, 
rebrca, krače in domači kruh. 
Turistično društvo Ptuj bo v 
predpustu izdalo poštne razgled-
nice s primernim motivom. Pr i -
pravljalni odbor pa bo izdal ča-
sopis »Kurent« . 

PTUJ V A S V A B I — PTUJ V A S VABT — ' P T U J V A S V A B I — 

izrekel član občinskega odbora 
SZDL po seji: »A l i zares ne ču-
ti jo potrebe, da bi povedali in 
opravičili pred takim forumom 
kot je SZDL večmili jonsko izgu-
bo in pa velika sredstva, ki so 
jih dobili na račun družbe.« Ne 
bi bilo napak, da bi tudi povedali 
kako bodo uporabili denar, ki 
ga predvideva družbeni plan 1961 
— 1965! 

A L I ZARES N I I ZHODA? 

O lenarškem »asfaltu«, kakoi 
imenujejo nekateri blatne ceste 
skozi Lenart je bilo že precej iz-
rečenega in tudi zapisanega. Za- • 
kaj ni bil Lenart asfaltiran, je 
znano. Ni bilo namreč na razpo-
lago dovol j sredstev. Razumlj ivo 
je, da jih občina sama ne zmore. 
Toda ali bi lahko našli vsaj za-
časno rešitev? Nekdo je pred dne-
vi v gostilniški sobi pri »Groz-
du« modroval: »Takega blata nis-
mo imeli nikoli, niti v starih ča-
sih. Sedaj pa občina samo davke 
predpisuje, cest pa nihče ne po-
pravl ja« . Ta ugotovitev je samo 
delno točna, namreč kar se kva-
litete cest tiče. Vendar nekdo 
pravi tudi, da bi morali najti to-
liko sredstev in navoziti gramo-
za, ter ceste posipati. Blata prav 
gotovo ne bi bilo. Morda bi tudi 
iz krajevnega samoprispevka lah-
ko kaj primaknili za nabavo gra-
moza. Posipanje pa bi gotovo 
opravili s prostovoljnim delom. 
Kdo je kriv, da so ceste take? 
Po mojem predvsem zimski čas, 

slaba podlaga na cestah in na-
zadnje krajevna organizacija 
SZDL, ki ničesar ne pokrene, da 
bi se ceste izboljšale. 

N E P R I M E R N O VEDENJE NE 
SODI V K L U B 

Pred nedavnim je Benedikt do-
živel že nekaj časa napovedajoče 
presenečenje. Odprli so namreč 
klubsko sobo, v kateri se rada 
zbira mladina. V okviru kluba 
prirejajo razne klubske dejavnos-
ti od debatnih krožkov do dru-
gih prireditev. S pičlimi sredstvi, 
z izposojanjem radijskega spre-
jemnika in gramofona se mladi-
na v klubu kar dobro počuti. 
Vendar žal lepo vzdušje kvar i jo 
nekateri mladinci z neprimernim 
obnašanjem. T i mladinci seveda 
odvračajo ostalo mladino, ki se 
želi izobraževati in tudi kulturno 
zabavati. Morda bi se v Benedik-
tu le našel kdo, ki bi te objestne-
že pomiril? 

LUC l BREZ SVETLOBE 

Res je, da so v Benediktu na-
meščene štiri cestne svetilke, 
vendar žal ne daje jo od sebe no-
bene svetlobe. Izgleda, kakor da 
krajevni odbor ni zmožen naba-
viti štiri žarnice, ki bi razsvet-
l jevale del severne magistrale kot 
pomembnega objekta, ki pel je 
skozi Benedikt. Morda je krivda 
v dejstvu, da je bilo v finančnem 
poslovanju krajevnega odbora 
mnogo premalo pazljivosti in ču-
ta odgovornosti. 



Vol ič ina 
Zanimanje za voznike motor-

nih vozi l je vedno večje v vseh 
kraj ih naše občine. Precej časa 
so se za tak tečaj potegovali tudi 
v Voličini, kjer je pred kratkim 
avto-moto društvo Lenart zače-
lo s predavanji. V Voličini obi-
skuje avto-moto tečaj 30 sluša-
teljev, ki z zanimanjem sledijo 
predavanjem. 

Cerkvenjak 
Cerkvenjačani so zelo veseli, 

ker je Avtobusni promet iz Ma-
ribora pred kratkim odprl novo 
progo med Ptujem in Cerkvenja-
kom. Avtobus vozi dvakrat dnev-
no in ima dobre zveze z avtobusi, 
ki vozi jo na progi Maribor—Buč-
kovci in Maribor—Ljutomer. A v -
tobusna zveza iz Ptuja omogoča 
dnevni prevoz okrog 300 šolar-
jev iz Vitomarc v šolo Cerkve-
njak. Tudi potrošniki, ki kupu-
jejo pri T. P. » Izbira« v Cerkve-
njaku, s pridom koristijo novi av-
tobus. 

Gradišče 
Slučajno me je pot zanesla v 

trgovsko poslovalnico »Gradišče«, 
v kateri prodajajo v glavnem le 

Bila so leta, ko so nekateri l ju-
dje morali v tujino s trebuhom za 
kruhom, ker pač razmere pri nas 
niso dopuščale primernega živ-
ljenja niti zaslužka. Nekaj je bi-
lo tudi takih, ki so odšli v svet 
ker so se pregrešili nad našimi 
ljudmi v drugi svetovni vojni s 
svojim zločinskim delovanjem in 
pomočjo okupatorju. Za take se-
veda ni prostora med našimi l ju-
dmi, ki so vse preveč čutili n j i -
hovo brezobzirno ravnanje. Toda 
vedno bo naš slovenski, slovs-
njegoriški in jugoslovanski člo-
vek pripravljen vzeti pod streho 
vse tiste, ki so iz kakršnihkoli 
razlogov odšli v svet. Iz pisem 
naših rojakov pa tudi iz razgo-
vorov povzamemo, da se v tuj i-
ni ne cedi med in mleko, kakor 
to nekateri propagirajo, zlasti ti-
sti, ki bi želeli na račun lahko-
vernežev zaslužiti precejšnje ti-
točake. Taki so pripravljeni za 
denar spravljati ljudi preko meje 
potem jim je pa njihova usoda 
malo mar. Čedalje več naših iz-
seljencev se v tujini obrača na 
naša poslaništva zaradi informa-
cij glede pogojev za vrnitev v 
domovino. Poslaništva omogočajo 
vsem, ki niso bili in ki niso so-
vražno razpoloženi proti Jugosla-
viji, da se vrnejo v svoj domači 
kraj, med svoje delovne tovariše 
in v krog svoje družine. Mnogi 

konfekcijsko in galanterijsko bla-
go. Na bogato in pestro naloženih 
policah je mogoče videti vse, kar 
si potrošnik poželi. Zvedel sem, 
da je promet v zimskih mesecih 
nekoliko manjši kakor v poletnih 
mesecih, ko je sezonsko delo in 
si prebivalci zoslužijo denar za 
nakup obleke, obutve in drugega 
blaga. 

Vol ič ina 
V 1. številki »Domačih novic« 

sem prebral članek o predeloval-
nici mesa v Voličini. K temu bi 
pripomnil, da se novi obrat lepo 
razvija ter ima zares lepe prosto-
re in sodobno opremo. Le nekaj 
mu še manjka. L jud je namreč 
negodujejo, ker je tehtnica ob 
obrtu, neprimerna za tehtanje 
težje živine. Odgovarja za tehta-
nje telet in prašičev. Mislim, da 
bi bilo potrebno končno urediti 
krajevno tehtnico, ki bo v celoti 
odgovarjala potrebam v kraju. 

P. V. 

Vol ič ina 
V Voličini se po daljšem pre-

sledku spet pr ipravl ja jo na upri-
zoritev večjega dramskega dela. 

so, ki se ne znajdejo in se ne 
obračajo na poslaništva ter pi-
šejo domačim, naj bi za njih po-
sredvali. Precej je tudi takih, ki 
nasedajo lažni propagandi sov-
ražnih elementov v tujini, češ, da 
v Jugoslaviji zapirajo vse tiste, 
ki se vrnejo iz tujne. Vse to 
seveda ni nič res. To dejstvo je 
zgovorno potrdil tudi tov. A lek-
sander Rankovič, podpredsednik 
Zveznega izvršnega sveta. Tem 
potom želimo opozoriti svojce 
rojakov v tujini, ki ž iv i jo v naši 
občini, da naj opozorijo člane 
svoje družine ali sorodnike, ki so 
odšli preko meje kot ekonomski 
izseljenci ali pa so po vojni po-
begnili iz razlogov, ki niso ve-
zani na sovražno delovanje, naj 
se čimpreje oglasijo na pristoj-
nem jugoslovanskem poslaništvu, 
k jer j im bodo svetovali vse v 
zvezi z vrnitv i jo v domovino. Na 
drugi strani se naši rojaki v tuji-
ni prav gotovo zanimajo za živ-
l j en je in razmere pri nas. Zaradi 
tega jih je precej, ki so naročeni 
na naše časopise in druge publi-
kacije. Prav bi bilo, da bi bili 
bolje seznanjeni tudi z dogodki 
v svojem rojstnem kraju ali ob-
čini. Zato priporočamo vsem svoj-
cem, da naročijo časopis »Doma-
če novice« za svojce v tujini. Na-
ročila j e potrebno poslati na 
upravo »Domačih novic«, Lenart 
Ptujska cesta 3. 

uprizo: ;ti namreč nameravajo 
igro: »Poroči l se bom s svbjo že-
no.« Pričakujemo, da bo s sode-
lovanjem igralcev iz Selc, Zavrha 
in Voličine delo steklo. Pomagali 
pa bodo tudi učitelji, ki se zad-
nji čas zelo zavzemajo za poži-
vitev kulturno-prosvetne dejav-
nosti v kraju. 

Jurovski dol 
V Jurovskem dolu svoj čas ni bilo 
mladinske organizacije. Občasno 
se je sicer zbiralo manjše število 
mladine, ki pa ni organizirano 

V nedeljo, 11. februarja je ime-
lo Gasilsko društvo v Gradišču 
svoj redni letni občni zbor. Druš-
tvo šteje okrog 110 članov. Od 
teh je 37 % aktivnih članov. V 
letu 1961 je društvo uspešno de-
lovalo, kar kažejo nekateri poka-
zatelji. Člani društva so namera-
vali obstoječi gasilski dom'podre-
ti in uporabiti material za grad-
njo novega doma, ki naj bi pred-
vidoma stal v neposredni bližini 
kulturnega doma. Ker pa urba-
nistični načrt ni predvidel v pet-
letnem planu, mora društvo tudi 
v bodoče koristiti sedanji gasil-
ski dom, ki pa ne odgovarja svo-
jemu namenu. V preteklem letu 
je bilo v ureditev doma vloženih 
964 ur prostovoljnega dela. Na 
občnem zboru so člani društva 
sprejeli sklep, da bodo opravili s 
pomočjo Gradiščanov in občine še 
nekatera popravila. Delali bodo 
prostovoljno. Ob domu je zgra-
jen lesen sušilni stolp, ki ima že 

Osrednja točka na II. plenumu 
Občinskega komiteja L M S je bi-
la razprava o delu pred kratkim 
formiranih komisij. Predlogi dela 
komisije za MDB, idejno vzgoj -
ne, kmečke in društvene komisi-
je so bili v celoti sprejeti. Prog-
rami komisij so pestri in dobro 
zastavljeni. V letošnjem letu je 
dan poseben poudarek predvsem 
idejno-vzgojnemu področju mla-
dinske dejavnosti. V tej zvezi je 
predvidenih cela vrsta predavanj 
in seminarjev. Na seji so raz-
pravljal i tudi o šoli za živl jenje, 
ki naj bi jo organiziral Občinski 

delala. Po zadnji konferenci pa 
se je stanje temeljito izboljšalo. 
Pravi jo, da se prenekatere sobo-
te zbere v jurovski šoli tudi do 
60 mladincev in mladink, ki radi 
zaplešejo, se poveseli jo in tudi 
poprimejo za resno delo. Ustano-
vil i so že mešani pevski zbor. V 
kratkem pa bodo začeli z vajami 
za igro. 

Cerkvenjak 
Tečaja za voznike motornega 

Vozila, ki ga je na iniciativo kra-
jevnih faktor jev organiziralo le-
narško avto-moto društvo, se ude-
ležuje 23 slušateljev. Med Cerk-
venjačani, zlasti mlajšimi in uči-
telj i je veliko zanimanje za to-
vrstni tečaj, kar kaže tudi število 
slušateljev, ki ni majhno, če upo-
števamo, da tam ni delavcev niti 
kakršnekoli industrije. 

častitljivo starost, ter obstaja 
nevarnost, da se bo slej ko prej 
porušil. Ker j e zraven stolpa sta-
novanjska hiša, preti nevarnost 
ob več jem viharju, da se zaradi 
rušenja' stolpa poškoduje tudi 
stanovanjsko poslopje. V Gradiš-
ču bodo morali rešiti tudi pro-
blem vode, ki je primanjkuje. Po 
mnenju navzočih naj bi popra-
vil i hidrant za samostanom. Na 
zboru so sklenili, da bodo morali 
gasilci v bodoče še več delati, 
zlasti pa bo potrebno vključiti 
čim več mladih ljudi, ki se izmi-
kajo delu v društvu. Več pozor-
nosti bodo posvečali tudi stro-
kovnemu usposabljanju gasilcev. 
Imeti pa bodo morali tudi tesnej-
še stike z ostalimi političnimi 
in družbenimi organizacijami ter 
bodo stalno spremljali razvoj kra-
ja. Na občnem zboru so še spre-
jeli več drugih ukrepov, katerih 
izvršitev bo pomenila znaten ko-
rak naprej. 

komite mladine. Mladinske akci-
je bodo letos več ali manj lokal-
nega in republiškega značaja. Ne 
glede na to pa se bodo člani L M S 
udeležili tudi obvezne akcije, ki 
ima prvenstveni pomen. Plenum 
je sprejel nekaj važnih sklepov, 
med temi sklep o obveznem 
spremljanju ž iv l jenja vajencev, 
nj ihovem vkl jučevanju v družbe-
no dejavnost ter o gibanju oseb-
nih prejemkov oziroma nagrad. 
Plenum je poudaril, da bodo za 
izvedbo vseh nalog nujno potre-
bna večja denarna sredstva. 

Našim izseljencem 
in njihovim svojcem 

Občni zbor Gasilskega društva Gradišče 

POPRAVILI BODO 
GASILSKI DOM 

Več 
pomoči vajencem 



PO SLEDOVIH AVTORJA PESMI: 

fantje 
se pa zauzšOi 

zbero... 
General Rudolf Maister je do-

bro znan v naših krajih, tako da 
so pravkar ustanovljeno turistič-
no društvo v Zavrhu poimenovali 
po njem. Al i ima zaslugo samo za 
osvoboditev Maribora, ali pa še 
kaj več? Slovenska zgodovina bi 
vedela pojasniti marsikaj: Tudi 
njegovo živl jenje in delovanje v 
Avstroogrski je bilo tako, da za-
služi vsestransko pohvalo in ob-
čudovanje. Bil je edini oficir v 
Mariboru, ki je stavil svojo kari-
ero na kocko, ko je začel zaha-
jati v narodni dom — zbirališče 
srbofilov, kakor so ga imenovali 
tujci. 

Naprtili so mu špijona in pov-
zročili vrsto preiskav in sodnih 
obravnav, a znal se je spretno 
zagovarjati ter dosegel, da so ga 
po kazenski premestitvi v Grad-
cu zopet namestili v njemu toli-
ko priljubljenem Mariboru. 

Ob zlomu Avstroogrske je še 
tedanji major prevzel oblast v 
Mariboru ter ga je skrbno čuval 
s peščico vojakov, da ne bi tu-
jec vdrl vanj. Eksportiral je tuje 
vojaštvo ter nam očuval sloven-

ski Maribor ter seveda njegovo 
okolico. Izid koroškega plebisci-
ta ga je silno prizadel, saj je na 
prejšnjem poizkusnem plebisci-
tu dobil veliko večino glasov za 
Jugoslavijo. Zdravstveno stanje 
se mu je poslabšalo ter je iskal 
zdravja in svežine v Slovenskih 
goricah. Kakor še dandanes v Za-
vrhu popeljejo gosta v »vrh«, ta-
ko je bilo tudi v Maistrovih ča-
sih. Lenarški notar Stupica mu 
je odstopil za bivanje svojo vilo 
— današnji zadružni dom — ter 
omogočil Maistru mirno življenje 
na kmetih, kakor tudi poživitev. 
Tu se je znova odprla Maistru 
pesniška žila ter je zložil -o Slo-
venskih goricah več pesmi, naj-
bolj znana je zaradi napeva Fran-
ceta Marolta: »Zvečer se pa Za-
vrški fantje zbero in na Selce 
gredo .. .« Ta se je Goričanom 
tako priljubila, kakor Korošcem 
»Mau čez izaro«, ter polni reper-
toar marsikaterega moškega zbo-
ra v Sloveniji. Razumljivo je, da 
bodo mnogi radi sledili zgledu 
velikega Slovenca ter pohiteli v 
kraje, kjer še živi ljudska pesem 
in spomin na pomembne dni. 
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General Rudolf Maister 

Ali 7IH POZutATE 
Marija Vidrih 

Zadnji čas precej govorimo o 
vzgojno varstvenih ustanovah ter 
o njihovih nalogah pri razbre-
menitvi žena. Zato je naš obisk 
veljal otroškemu vrtcu, ki je edi-
na ustanova te vrste v občini. 
Nizka hiša skriva v svoji notra-
njosti vse polno življenja. V le-
po urejenem prostoru je bilo 
nadvse živahno in malčki niti 
malo niso bili v zadregi, ko smo 
jih zmotili sredi igranja. Iz nji-
hove srede smo iztrgali uprav-
nico tov. Marijo Vidrih ter jo na-
prosili za kratek razgovor. »Vi 
vodite zavod od začetka. Bi nam 
lahko povedali kaj o tem?« 

»Vrtec je bil ustanovljen leta 
1957. V začetku je bilo pač hudo. 
Starši so bili nezaupljivi, opre-
ma borna, igrač nismo poznali. 
Kolikor mi je dopuščal čas, sem 
sama pripravljala material za za-
poslitev . . . No, sčasoma so se za-
deve uredile. Dobili smo prora-
čunska sredstva ter še pomoč iz 
raznih skladov. Sedaj je delo 
upeljano, v močno oporo pa mi 
je tudi upravni odbor«. 

»V vrtcu imamo otroke od 3 do 
7 let. Nujno bi bilo deliti jih v 
dve starostni skupini. Delo bi bilo 
lažje, pa tudi zaposlitev zanje bi 

bila bolj primerna. V jeseni, ko 
je bil naval otrok velik, smo ra-
čunali na to, da bomo dobili so-
sednje prostore. Pa se še vedno 
stiskamo v eni sobi, ki je igral-
nica, obednica in počivalnica ob-
enem«. 

»Slišali smo, da ste povišali 
prispevke staršev. Kakšen pa je 
bil odziv na ta vaš ukrep?« 

»Mirne duše rečem, da pora-
zen. V jeseni smo imeli v vrtcu 
35 otrok, tako da smo morali del 
otrok odkloniti zaradi majhne 
kapacitete zavoda. Ko smo zvi-
šali prispevke staršev od 400 na 
800 oz. 1100 din, pa je število 
padlo na 22 otrok. Saj mesečni 
prispevek ni visok. A če prište-
jemo še izdatke za prehrano otro-
ka, potem znašajo prispevki za 
2—3 otroke kar precejšen poseg 
v družinski proračun. Predvsem 
so vzele otroke iz vrtca tiste dru-
žine, kjer je le en družinski član 
zaposlen«. 

Ob takem stanju smo se seve-
da vprašali, ali je vrtec v Lenar-
tu sploh potreben? Sedanje sta-
novanjske prilike v trgu odločno 
govore zanj! Morebiti se bo ob 
tem problemu zganila stanovanj-
ska skupnost, ki dosedaj še išče 
vsebino dela. Ker tov. Vidrihova 
že več let vodi občinski odbor 
»Društva prijateljev mladine«, 
smo jo povprašali še za bodoče 
naloge. 

»Pripravljamo se na občni zbor. 
Najvažnejše je utrditi odbor z 
ljudmi, ki bodo hoteli delati. Ce 
bomo uspešno rešili to nalogo, 
bo tudi delo steklo!« 

In to j im od srca želimo tudi 
mi! 

Zaključek začetnega dela plesnega tečaja v Lenartu 

Plesno tekmovanje 

Marija Vidrih 

V Lenartu so zaključili začetni 
del plesnega tečaja, ki ga je pri-
redilo prosvetno društvo »Ratko 
Smiljan« Lenart pod vodstvom 
plesne učiteljice Drage Mejov-
šek. Tečaj je lepo uspel. Na za-
ključku, ki so ga priredili tečaj-
niki, so prikazali uspeh tečaja. 
Tečaj je obiskovalo okrog 25 de-
klet in fantov. Na tekmovanju 
ob tej priliki je zmagal plesni 
par Irena Plevnik — Janko Ba-
nič. Drugo mesto je osvojil par 
Marta Marko — Edo Fajdiga, 

medtem ko je tretje mesto zase-
del par Jelka Habjan — Slavko 
Prebevšek. Tekmovanje in za-
ključna slovesnost je pokazala, 
da trud tov. Mejovškove ni bil 
zaman. Tečajniki so pokazali, da 
je tudi mladina Lenarta in oko-
lice sposobna osvajati in razvija-
ti kulturne dobrine. Škoda je, da 
se zaključka tečaja niso udeležili 
vsi povabljeni gostje. Prosvetno 
di^uštvo pripravlja še eden začet-
ni in nadaljevalni tečaj za odras-
le in mladino. 



DOSEŽENI JUGOSLOVANSKE PIONIRSKE IGRE V L. 1962 
VlOil USPEHI BODO MANIFESTACIJA TELESNE KULTURE 

Zabeleženo na občnem zboru 

sindikalne podružnice 

uslužbencev javnih ustanov 

Na nedavnem občnem zboru 
sindikalne podružnice javnih 
ustanov, ki jo sestavljajo usluž-
benci uprave občinskega l jud-
skega odbora, Narodne banke in 
Postaje l judske milice, so obširno 
obravnavali dosežene uspehe od 
zadnjega občnega zbora in naka-
zali nove naloge. Takoj je po-
trebno izreči pohvalo vodstvu 
podružnice, ki se je zelo priza-
devalo za razvi janje dejavnosti 
na vseh področjih sindikalnega 
dela, čeprav je morebiti malo 
zapostavljalo delo v banki in mi-
lici. Vendar to bistveno ne zma-
njšuje uspeha. Iz poročila pred-
sednika podružnice Mirka Ver-
šiča povzemamo, da je sindikal-
na podružnica vse leto tesno so-
delovala pri reševanju vseh vpra-
šanj s področja osebnih prejem-
kov, sistema nagrajevanja in po-
dobnega z upravo ljudskega od-
bora. Na predlog sindikalne pod-
ružnice je ljudski odbor spreme-
nil odlok o položajnih plačah, 
zvišal položajne plače za posa-
mezna delovna mesta in določil 
začetek izplačevanja povišanih 
položajnih plač s 1. 1. 1961, ne 
kot je bilp prvotno določeno s 1. 
4. 1961. Pr i izdelavi pravilnika 
za razdelitev variabilnega dela 
osebnih dohodkov sta v komisiji 
sodelovala dva predstavnika sin-
dikalne podružnice. Osnutek 
pravilnika pa je bil razpravljan 
na treh dobro pripravljenih 
članskih sestankih podružnice ter 
ga je ljudski odbor sprejel šele 
na podlagi pripomb delovnega 
kolektiva. Morda je podružnica 
dosegla enega največj ih uspehov 
s tem, da se je zavzemala za 
čimprejšnjo izvolitev začasnega 
sveta delovnega kolektiva uprave 
Občinskega ljudskega odbora. To 
je bilo tembolj pomembno zaradi 
čimprejšnjega pridobivanja pre-
potrebnih izkušenj za upravl ja-
nje. Pregled razprav treh sej, ki 
j ih je doslej imel začasni svet 
delovnega kolektiva kaže, da je 
predvsem razpravl jal o osebnih 
dohodkih, ter da je formiral ko-
misijo za analitično oceno delov-
nih mest, ki pa še ni začela z 
delom iz objektivnih razlogov. 
Svet še doslej zategadelj ni odi-
gral svoje vloge v pravem smislu. 
Namreč ni še razpravl jal o not-
ranjih organizacijskih problemih, 
ne o delu upravnega organa ob-
čine, o delovnih odnosih, o delit-
vi dela in še o nekaterih vpra-
šanjih, ki so v pristojnosti. 

Manj uspešno je bilo delo sin-
dikalno podružnice pri prehodu 
na nov sistem nagrajevanja v 
javni upravi. Poročilo pravi, da 
je sindikalna podružnica ena iz-
med redkih, ki ni uspela s svo-
jim vplivom, da bi se opravila 
analitična ocena delovnih mest, 
kar je pogoj za prehod na novi 
sistem nagrajevanja. To je delno 
opravičlj ivo tudi zaradi občutne-
ga pomanjkanja primernega stro-
kovnega kadra, ki naj bi to iz-
vajal. Pr i izvršnem odboru sin-
dikalne podružnice delujeta ko-
misiji za ideološko politično in 
strokovno izobraževanje in za 

Hiter industrijski razvoj, pre-
velika zaposlenost staršev, po-
manjkanje otroških zavetišč s 
primerno vzgojo, pomanjkanje 
igrišč in drugih objektov, ki slu-
ž i jo vzgoji, lahko zelo prizadene 
nemoten razvoj mladega človeka. 
Otrok, ki je prikrajšan za ome-
njene činitelje je po navadi slab 
in bolehen. To pa lahko prepre-
čuje le telesna vzgoja, ki je bi-
stveni del vzgoje v socialistični 
družbi. Telesna vzgoja postaja 
vsak dan bolj praktična, bolj 
živl jenjska. 

» Z D R A V DUH V Z D R A V E M 
TELESU« ta rek so pravilno, poj -
movali že stari Grki. Le telesno 
zdrav človek bo kos vsem teža-
vam duševnega razvoja. Vse to 
pa imajo pred očmi organizacije, 
ki se neposredno ukvar ja jo z 
mladino. Te organizacije so: Zve -
za telesnovzgojnih organizacij. 
Zveza pr i jate l jev mladine, Sveti 
za šolstvo in Mladinska organi-
zacija. Zato bo poudarek na JP I 
v letošnjem letu izključno le na 
področju telesne kulture in 
zdravju otrok, skratka letošnje 
pionirske igre bodo enoletna ak-
cija telesne kulture. 

Dosedaj je naša družba pola-
gala premalo pozornosti na te-
lesno vzgojo. Telesna vzgoja po 
šolah in zavodih je bila pomanj-
klj iva. Eden glavnih vzrokov je 
pomanjkanje pedagoškega kadiva 
za telesno vzgojo, saj trenutno 

športno udejstvovanje in razved-
rilo. Komisi ja za ideološko poli-
tično in strokovno izobraževanje 
je pripravila v poročevalskem 
obdobju predavanje o pisarniš-
kem poslovanju po uredbi o pi-
sarniškem poslovanju, o zakonu o 
splošnem upravnem postopku, po-

, slovniku in statutu občine Lenart 
in o O M službi. Delo idejno 
vzgojne komisije se je pred-
vsem omejilo na strokovno izo-
braževanje članov podružnice, 
manj pa na splošno politično izo-
braževanje in idejno politično de-
javnost. Komisi ja za športno 
udejstvovanje in razvedrilo je 
skupaj z izvršnim odborom pod-
družnice poskrbela za obiske več-
jega števila športnih in kultur-
nih prireditev. Sindikalna pod-
ružnica je s svojimi grupami so-
delovala v streljanju z zračno 
puško. Skupina strelcev njihove 
podružnice pa je lansko leto ob 
otvoritvi občinskega strelišča za-
sedla v precejšnji konkurenci 
drugo mesto. Pripravil i so tudi 
dvodnevni izlet na Gorenjsko, 
kjer so si ogledali predvsem na-
ravne lepote teh krajev. Iz nada-
l jevanja poročila je razvidno, da 
so člani podružnice imeli priliko 
nakupa sadja po znižanih cenah, 
kar je priskrbela podružnica. Za-
radi pomanjkanja kulturnih in 
zabavnih prireditev so pripravili 
ogled cirkusa in obiskali koncert 
bratov Avsenikov. Iz razprave, 
ki je sledila poročilu, je bilo moč 
zaključiti, da bo potrebno zlasti 
poglobiti ideološko politično de-
lo in vkl jučevanje članov v kra-
jevne organizacije in društva, 
urediti poslovanje v bifeju, ki ga 
je ustanovila sindikalna podruž-
nica itd. Po dobrem poročilu in 
pičli razpravi je bil občni zbor 
sindikalne podružnice zaključen. 

primanjkuje po neuradnih po-
datkih v Slovenij i okrog 500 uči-
te l jev in profesorjev za telesno 
vzgojo. Nad 50 % šol nima te-
lovadnic, prav tako ima igrišče 
le vsaka četrta šola v Sloveniji. 
K j e so vzroki za tako stanje? Vse-
kakor se vse premalo investira 
za področje izgradnje objektov 
telesne vzgoje. Zdravstveni pre-
gledi šolske mladine so vse pre-
redki in premalo natančni. 

V bodoče bo potrebno stalno 
in sistematično pregledovati 
šolsko mladino TUDI V N A S l 
OBČIN I ! 

Osebna oprema, sanitarne na-
prave v šolah in ustanovah še 
vedno ne ustrezajo sodobnim za-
htevam. Vprašanje zdrave pre-
hrane otrok glede na zaposlenost 
staršev še marsikje ni urejeno. 
Vse to nam prikazuje potrebo po 
široki družbeni investiciji in 
vsklajanju naporov in sredstev 
za zboljšanje telesne kulture in 
zdravja otrok in mladine. 

In če te splošne ugotovitve pre-
nesemo v našo občino, lahko ugo-
tovimo, da še marsikje precej 
zaostajamo za nizkim republiš-
kim povprečjem. Razen šole v 
Lenartu nima nobena druga v 
občini primerne telovadnice ali 
otroškega igrišča. K a j smo storili 
zadnjih pet let na tem področju? 
A l i res ni bilo denarja, da bi 
tudi naš mali državljan dobil 
svoj »kotiček«, k jer bi se lahko 

V nedeljo 11. februarja je bila 
v Lenartu skupščina Sveta Svo-
bod in Prosvetnih društev. Poro-
čila in razprava, ki se je razvila 
ob njih, so jasno pokazali, da da-
našnja stvarnost terja načrtnost 
vzgoje delovnih ljudi, ki naj po-
stanejo vsestransko kulturno raz-
viti, ustvarjalci in upravljalci. 

Klubska dejavnost nudi pest-
rost kulturnega izživljanja. V 
preteklem obdobju so iskala druš-
tva nove načine in prijeme, da bi 
popestrila svoje kulturno pro-
svetno izživl janje z novejšimi ob-

Ob naglem razvoju zadnjih let 
je opazna slabitev te dejavnosti 
v naših društvih. K l jub novim 
oblikam teh dejavnosti ne bi sme-
li zanemarjati. L jud j e so še ved-
no željni dobro pripravljenih iger 
in lepe pesmi. Mladina se rada 
vkl jučuje v prosvetno delo, le 
pritegniti jo je treba. V nekate-
rih društvih (Benedikt, Cerkve-
njak) se močno čuti polet mladih. 
Vprašanje kadra l judsko-pro-
svetnih delavcev bomo rešili le 
z mladimi močmi. Knjižnice naj 
bi postale prosvetna žarišča. Pre-
delati bo potrebno zakon o knj i -

telesno in posredno tudi dušev-
no razvijal? Vprašanje prehrane 
šolske mladine je v glavnem re-
šeno. Po vseh šolah dobivajo 
otroci tople malice. Zelo žalostno 
pa so ugotovitve, da po nekate-
rih šolah 5 let ni bilo zdravniš-
kega pregleda. K j e so vzroki? 
A l i je tudi tu krivo pomanjkanje 
finančnih sredstev ali pa prema-
lo odgovornosti s strani organov, 
ki bi morali biti zainteresirani za 
zdravstveni razvoj mladih ljudi? 

JP I v letu 1962 bodo našle svo-
je mesto predvsem v okviru ko-
mune, krajevnih skupnosti, šoli 
in telesno-vzgojnih organizacijah. 
Vse se seveda ne bo dalo preure-
diti čez noč, vendar se bo ob so-
delovanju pionir jev in odraslih 
državl janov lahko bistveno spre-
menilo. Republiški odbor JP I je 
izdelal okvirni program v okviru 
katerega so izdelani posamezni 
programi. Ena izmed večj ih akcij 
so ustanavljanje pionirskih šport-
nih društev, ki naj zajamejo vse 
pionirje in njihove odrasle pri-
jatelje. 

»Zato bodo JP I 1962 lahko s 
svojo usmeritvijo na telesno kul-
turo pozdravili in aktivno sode-
lovali v njih vsi, ki j im je pri 
srcu zdravje in sreča otrok in ki 
se zavedajo, da le fizično in um-
sko sposoben proizvajalec lahko 
uspešno uresničuje program soci-
alistične izgradnje« (Po glasilu 
DPM) 

likami dejavnosti, ki bi poleg 
pevskih zborov in amaterskega 
dramskega udejstvovanja priteg-
nile širši krog ljudi. Nastali so 
prvi klubi kot v Lenartu, Gra-
dišču in zastavili prve korake, 
sicer še negotove, bodo pa prav 
gotovo ob smotrnejšemu delu v 
bodoče našli pot od kulturno pro-
svetnega ž iv l jenja do izobraževal-
no vzgojne dejavnosti. Pri tem pa 
bodo morala društva misliti na 
načrtno sestavo programa klub-
ske dejavnosti. 

žnicah, ki prinaša nekatere no-
vosti. V nadaljevanju skupščine 
so še ugotovili, da mora biti kul-
turno prosvetno ž iv l jenje interes 
vse družbe, vseh družbenih sil, 
ne pa samo poklicnih prosvetnih 
delavcev. Novo izvoljeni Svet 
Svobod in Prosvetnih društev si 
bo s tov. Milanom Nekrepom na 
čelu prizadeval v novem delov-
nem obdobju ob tesnem sodelo-
vanju z društvi poživeti in pro-
sperirati in popestriti kulturno 
prosvetno dejavnost v občini, ki 
je v zadnjem času dokaj razgiba-
na. 

L E T N A S K U P Š Č I N A S V E T A SVOBOD I N P R O S V E T N I H 

DRUŠTEV OBČINE L E N A R T 

DELO V DRUŠTVIH JE 
ZAŽIV EL0 

Dramska dejavnost 
in glasba 



•v 

Soia za šoferje 
KINO LENART 
25. februarja ob 19. uri ameriški 

f i lm v barvah »V ISOKI 
JEZDEC«; 

4. marca ob 19. uri ameriški film 
v barvah » N A L O G A MAJOR-
JA LEKSA« ; 

11. marca ob 19. uri ameriški film 
v barvah »PLES N A VODI«. 

K IDO GRADIŠČE 
25. februarja ob 15. in 19. uri 

ameriški barvni f i lm » Z L A T O 
V DŽUNGLI « ; 

4. marca ob 15. in 19. uri ame-
riški barvni f i lm v cinema-
scopu »OD P E K L A DO TE-
K S A S A « ; 

11. marca ob 15. in 19. uri indij-
ski barvni film » M A T I IN-
DIJE«. 

P o d a l j š e v a n j e v e l j a v n o s t i 
orožnih l istov 

Odsek za notranje zadeve pri 
Občinskem LO Lenart obvešča 
vse imetnike orožja, da bo po-
daljševal veljavnost orožnih li-
stov za vse vrste orožja po spo-
daj določenem razporedu. 

Potek je naslednji: Vsak imet-
nik orožja mora najprej skrbno 
izpolniti tiskovino — prošnjo, ki 
jo dobi pri svoji lovski družini ali 
na tukajšnjem odseku. K prošnji 
mora priložiti koleke v znesku 
650 din (tar. št. 1 in 15 ZUT) in 
orožni list. Tako urejeno prošnjo 
predloži imetnik orožja tukajšnje-
mu odseku, ali pa ena oseba za 
več ljudi skupaj. 

Vsako lovsko orožje mora biti 
predhodno pregledano po stro-
kovnjaku. Ta pregled lovskega 
orožja bo v nedeljo, dne 11. mar-
ca 1962, za kar so že obveščene 
lovske družine. Na hrbtni stra-
ni prošnje za podaljšanje vel jav-
nosti orožnega lista, mora biti po-
trjeno, da je orožje v redu, sicer 
se orožni list ne bo podaljšal. 
Veljavnost orožnih listov se bo 
podaljševala po naslednjem vrst-
nem redu: 

Dne 12. marca za lovsko dru-
žino Voličina od 8. do 12. ure. 

Dne 14. marca 1962 za lovsko 
družino Benedikt od 8. do 12. ure. 

Avto-moto društvo v Lenartu 
prireja tečaje za šoferje A in B 
kategorije že od ustanovitve — od 
leta 1947. To dejavnost pa je 
društvo zlasti pospešilo v zadnjem 
času. 

Uradni list FLRJ štev. 48'61 
namreč določa, da se mora kan-
didat, ki želi polagati pred pri-
stojno komisijo vozniški izpit za 
voznika A ali B kategorije, izka-
zati s potrdilom o usoešno kon-
čanem vozniškem tečaju ali šoli, 
ki jo je določil s°kretariat za no-
tranje zadeve LRS. t>o priporočilu 
Avto-moto zveze Slovenije. Tudi 
avto-moto društvo v Lenartu ima 
tozadevno dovoljenje in lahko 
prireja tečaje za voznike motornih 
vozil — amaterje omenjenih ka-
tegorij. Pouk v tečaju se vrši po 
vnaprej določenem programu od 
avto-moto zveze Slovenije tako 
glede števila predmetov in števila 
ur. Na tečaju se predavajo nasled-
nji predmeti: cestnoprometni 
predoisa 27 ur, spoznavanje in 
vzdrževanje motornega vozila 15 
ur, tehnika vožnje 5 ur, prva po-
moč 2 uri in postopek ob prometni 
nesreči 1 uro. Praktični del tečaja 
pa obsega vožnjo z motornim vo-
zilom največ 15 ur in najmanj 
5 ur. Kandidat, ki že dobro ob-
vlada in vozi motorno vozilo pred 
tečajem, je lahko prej pripuščen 
k izpitu, četudi ne opravi vseh 15 
ali najmanj 5 ur praktične vožnje. 
Po končanem delu teoretičnega 
tečaja in praktični vožnji kandidat 
odgovarja pred društveno komi-
sijo na vprašanja iz cestnopro-
metnih predpisov in motoroznan-
stva. Če kandidat na vprašanja 

Dne 16. marca 1962 za lovsko 
družino Cerkvenjak od 8. do 12. 
ure. 

Dne 19. marca 1962 za lovsko 
družino Jurovski dol od 8. do 12. 
ure. 

Dne 21. marca 1962 za lovsko 
družino Zg. Ščavnica od 8. do 12. 
ure. 

Dne 23. marca 1962 za lovsko 
družino Lenart od 8. do 12. ure. 

Prosimo vse posestnike orožja 
in lovske družine, da se strogo 
držijo navedenega razporeda. 

Iz pisarne 
odseka za notranje zadeve 
Občinskega LO Lenart 

Opozorilo kmetovalcem -
sadjarjem 

Zaradi intenzivnega in uspeš-
nega zatiranja ameriškega kapar-
ja, je dejstvo, da so sadovnjaki v 
večji meri močno okuženi po 
ameriškem kaparju, zato je na 
podlagi 29. člena temeljnega za-
kona o varstvu rastlin pred bo-
leznimi in škodljivci (Ur. list 
FLRJ, št. 26-292/54) in sprejete 
odredbe od občinskega ljudskega 
odbora obvezno izvršiti zimsko 
škropljenje vsega sadnega drevja. 

Kmetijske zadruge so zadolže-
ne, da izvršijo zimsko škropljenje 
v vseh sadovnjakih. Lastniki in 
koristniki sadovnjakov pa mora-

jo obvezno pred škropljenjem 
sadno drevje temeljito očistiti, 
odstraniti razne lišaje, mah, staro 
skorjo, suhe veje in drugo, vse 
našteto pa takoj odstraniti iz na-
sadov, da ne ovira dela v času 
škropljenja. Obvezno je posekati 
vsa suha in močno okužena sad-
na drevesa in jih takoj odstra-
niti iz nasadov. 

Zimsko škropljenje mora biti 
opravljeno obvezno pred pričet-
kom vegetacije. 

Oddelek za gospodarstvo 
in finance ObLO Lenart 

iz navedenih predmetov dobro 
odgovarja, se ga pripusti k izpitu 
pred uradno komisijo. Glavna 
predmeta tečaja sta cestno-pro-
metni predpisi in praktična vož-
nja. Snov iz cestnoprometnih 
predpisov obsega: razvoj cestnega 
prometa, elemente cestnega pro-
meta: cesta, objekti, uporabniki 
javnih cest, organi in naprave za 
urejanje prometa in zakonski 
predpisi za urejanje prometa, na-
dalje obsega smer vožnje kot 
osnovno pravilo urejenega pro-
meta, ostala določila v tej zvezi, 
vključno označbe na vozišču, ki 
služijo usmerjanju in razporejanju 
vozil, srečevanje vozil, prometni 
znaki, ki urejajo srečevanje, spre-
memba smeri vožnje, obračanje: 
kdaj obračanje ni dopustno, kako 
obračamo, urejanje hitrosti: 
splošni pogoji, maksimalne hitro-
sti, režimi hitrosti glede na vrsto 
cest ali vrste vozil, znaki za ome-
jitev ali sprostitev hitrosti, pri-
stojnost organov za določanje re-
žima hitrosti. 

Prehitevanje: razdalje prehite-
vanja pri posameznih brzinah 
in vrstah vozil, prometni znaki in 
označbe na vozišču. Ustavljanje: 
parkiranje, razlikovanje pojmov 
ustavljanja, parkiranja, znaki. Pot 
ustavljanja: reakcijska in zavorna 
pot, izračunavanje, kaj voliva na 
njeno dolžino. Vrste križišč. Pro-
metni znaki za označevanje kri-
žišč. Vožnja v križišča, razvršča-
nje pred križišči, načini urejeva-
nja prometa v križišču. 

Pešci: Označeni prehodi za 
pešce, prečkanje, kjer ni preho-
dov, križišče cest z železniško 
progo: vrste teh križišč, signaliza-
cija. Znaki opozarjanja: posebno 
znaki za opozarjanje na vozilih 
LM, gasilskih in reševalnih vo-
zilih, posebni predpisi na avto-
mobilskih cestah, na cestah v 
LRS, ki so prvenstveno namenje-
ne za promet z motornimi vozili. 
Splošno o motornih vozilih: pri-
java in registracija, tehnični pre-
gled. Luči: čas prižiga luči. Prevoz 
lahkovnetljivih tekočin, prevoz 
potnikov s tovornimi avtomobili, 
vleka pokvarjenih vozil, pravilnik 
o voznikih motornih vozil, vrste 
vozniških dovoljenj, vozniški iz-
piti, poučevanje vožnje, prekrški 
in kazniva dejanja v prometu. 
To bi naj bila napotila za šoferje, 
oziroma tiste, ki se nameravajo 
vpisati v tečaj avtomoto društva 
v Lenartu. 

POPRAVEK 

V zadnjem stolpcu članka: »Ka-
ko je s skrajšanjem kadrovskega 
roka v J L A « sta se vrinili dve 
napaki. Prvi stavek zgoraj se pra-
vilno glasi: » v bodoče pa rešuje 
in izdaja odločbe upravni organ 
za narodno obrambo občine le v 
primerih, če je še obveznik-rekrut 
doma, če pa je že v JLA, pa rešuje 
prošnje pristojna vojaška edinica.« 
V zadnjem stavku članka mora 
biti napisano namesto »vsaj leto« 
— »vsaj tri leta pred vpoklicem 
obveznika.. Cenjeni bralci, opro-
stite neljubi pomoti! 

Uredništvo 

ADAPTAC IJA KULTURNEGA 

DOMA V LENARTU 

NAČRT I SO PRIPRAVLJENI 

Vse kaže, da se bo letos uresni-
čila davna želja Lenarčanov in 
večletna predvidevanja družbe-
nih planov. Načrti za obnovo kul-
turnega doma so končani. Pred-
računska vrednost adaptacije 
znaša okrog 18 milijonov dinar-
jev. Sredstva za obnovo v znesku 
5 milijonov dinarjev so zagotov-
ljena že z družbenim planom ob-
čine za leto 1961, preostala sred-
stva pa bo potrebno zagotoviti 
letos delno iz sklada za komu-
nalne potrebe in sredstev krajev-
nega samoprispevka. Dvorana in 
ostali prostori bodo precej spre-
menjeni, sicer pa si je lahko sle-
herni Lenarčan ogledal načrte za 
preureditev kulturnega doma, ki 
so bili razstavljeni v klubu pro-
svetnega društva. Dvorana bo 
opremljena s cinemascopskim 
platnom in bo imela prostora za 
dve aparaturi. Oder bo nekoliko 
povečan, ker bo urejen tudi pro-
stor za 25-članski orkester. Bal-
kon bo iz železobetona. Dvorana 
bo imela skupaj z gostilno 
»Grozd« centralno kurjavo, pri-
trjene sedeže m druge naprave. 
Kulturno prosvetni delavci iz Le-
narta so že pregledali načrte in 
dali nekaj pripomb za izboljša-
nje ureditve dvorane. 

Naša zadnja nagrad-ia uganka 
je bila trši oreh kot smo si mi-
slili. Odgovore nam je poslalo 
samo 12 reševalcev, ki pa so vsi 
pravilno ugotovili, da gre za 
vodno črpalko v Gočovi. Danes 
smo se zopet povrnili na prejšnja 
področja. V zvezi z zastavljeno 
uganko naj vam zaupamo, da gre 
za zelo stari kulturni spomenik, 
ki je aktualen prav v tem času, 
ko veliko pišejo in govorijo o neki 
nevarni bolezni. Spomenik je ob 
važnejši cesti v kraju, ki meji na 
področje občine Gornja Radgona. 
Upamo, da bo z dobro voljo zlahka 
uganiti za kaj gre. Odgovore poš-
ljite na uredništvo »Domače no-
vice«, Lenart, Ptujska c. 3 do 
1. marca. Nagrado za pravilno re-
šeno uganko v 1. številki »Do-
mačih novic« prejme Marija Po-
lanec, učenka 5. razreda osnovne 
šole Lenart. Nagrado naj dvigne 
na našem uredništvu. 


